
COMISSIÓ DE RESIDUS I NETEJA VIARIA DEL CONSELL DE MEDI AMBIENT

Dia: 22/11/2022

Hora: 18:00h.

Lloc: Sala de Plens de l’Ajuntament de Súria

S’inicia la comissió donant la benvinguda a les persones assistents i es recorda breument el
funcionament del consell municipal de Medi Ambient. Es comenta que s’ha canviat el format
de les trobades de les comissions per alleugerar i per tant, en un sol dia s’ha reunit a totes les
comissions, si no hi ha cap objecció. 

Les comissions es van reunir el passat 3 i  10 de maig de 2022 i  es van plantejar diferents
propostes,  que posteriorment,  van ser  votades mitjançant  formulari  online i  és  en aquest
moment en que es decideix quines propostes resulten per desenvolupar-les al 2023. 

Pel  2023 hi  ha,  previsiblement,  un  pressupost  disponible  de 10.000 €  a  repartir  entre  les
diferents comissions, sense que aquestes hagin de ser equitatives, de manera que si hi ha una
acció més interessant i/o costosa es poden destinar més diners.  

Les votacions van ser resoltes per 11 persones participants, tot i que encara som a punt per 
afegir-ne d’altres. 

La previsió de reunions pel 2023 és el següent: 

gener 2023plenari per presentar les propostes concretes a les comissions pel 2023

febrer 2023 comissions de seguiment de les propostes

maig/juny 2023plenari general

es dona pas al resum i debat de les diferents comissions:

1. RESIDUS I NETEJA VIARIA

S’inicia  la  comissió  de  residus  i  s’explica  que  durant  els  mesos  després  de  les  anteriors
comissions s’han votat, amb un formulari online, les diferents propostes que van sorgir de les
comissions del passat mes de maig.  A continuació s’expliquen i es porten a debat les més
votades.

Les 3 accions més votades van ser: 

1. Foment de bones pràctiques per evitar el malbaratament alimentari. 
Els punts proposats no són limitants, només són exemple, de treballs que pot incloure
l’acció. 
Poden incloure, per exemple:
- Treball  de  camp  i  entrevistes  per  detectar  establiments  i/o  llocs  del  municipi

generen més malbaratament
- Estudi de malbaratament als centres escolars
- Punts informatius



Incorporació de la 2a fase de la campanya un cop vista la diagnosi inicial i en quina
situació  ens  trobem  per  complementar  l’acció  amb  la  proposta  a  nivell  de
Mancomunitat Intermunicipal del Cardener, que inclouria els municipis de Callús, St.
Salvador de Guardiola, St. Joan de Vilatorrada i Súria, utilitzant el Pla de prevenció de
plàstic i altres residus desenvolupat enguany i adequar-ho també al Pla de prevenció
de Residus de Súria, actualment, en fase de redacció. 

2. Campanya de foment de la recollida de voluminosos. 
- Redacció, disseny i impressió de material informatiu 
- Impressió de cartells metàl·lics 
Contemplada inicialment per incrementar la participació de la població al sistema de
recollida de voluminosos domiciliaria que s’està fent des de fa temps a Súria. 

3. Campanya  de  foment  del  compostatge,  amb  compra  de  compostadors  i  tallers
pràctics.
- Sessions per aprendre a fer compostatge
- Compra de compostadors

Sorgeix  la  necessitat  de  fer-ne  més  promoció  a  nivell  d’ajuntament.  Tot  i  així,  al
novembre i desembre de 2021 hi va haver una campanya de foment del reciclatge i les
persones  educadores  ambiental  dels  punts  informatius  van  fer  una  enquesta  a  la
població participant,  fent preguntes sobre reciclatge i residus. Una de les preguntes va
ser si generaven restes vegetals de gran volum, essent NO la resposta en el 76 % dels
casos. No obstant, quan es va preguntar si faria compostatge la resposta va ser que SI
en un 22 % d’un total de 170 participants. 

Es recorda que en la mateixa enquesta de la campanya de foment del reciclatge, un 25 % de
les persones enquestades van dir que utilitzaven el servei de recollida de Voluminosos que
ofereix l’ajuntament. 

Es comença a debatre les diferents opcions: 

Es comenta que des de l’ajuntament veurien millor que l’acció 1: Foment de bones pràctiques
per evitar el malbaratament alimentari, es desenvolupés de cara al 2024, ja que es podria
desenvolupar a nivell de Mancomunitat Intermunicipal del Cardener i quedar més definida un
cop estigués redactat el Pla de prevenció de residus de Súria. 

Alguns assistents afirmen que a les escoles ja se sap d’on ve el malbaratament alimentari, amb
la  qual  cosa,  veurien  millor  fer  una  campanya/acció  pròpiament  i  no  un  estudi  del
malbaratament als centres escolars. Tot i així,  al  servei de menjador, es llença encara molt
d’aliment.  S’acorda  doncs,  que,  eventualment,  es  faria  només  una  campanya  de
conscienciació. 

Pel que fa als voluminosos, es parla que cal fer-ne difusió, de manera constant, és  a dir, fer
repetició al llarg de l’any. 

Finalment, pel compostatge, cal novament, fer-ne difusió i recordar també més constantment
que se’n poden sol·licitar, sobretot tenint en compte l’actual situació en que la nova llei de
residus estatal prohibeix amb caràcter general les cremes. L’Ajuntament fins a acabar l’any
posarà  contenidors  metàl·lics  en  diferents  ubicacions  i  sumant  a  l’àrea  actual  fixa,  per



fomentar la recollida de fracció vegetal i  que aquesta pugui ser finalment transformada en
compostatge. 

Es debat sobre quin públic destí tenen els compostadors, ja que es creu que el públic sempre
serà gent amb jardí i aquest no serà vàlid per les persones que no disposin de pati o zona
enjardinada. 

Es comenta que hi ha altres models adequats per a usuaris que generen menys volum de
restes orgàniques, més petits adequats per balcons. Caldria doncs, tenir diferents possibilitats
per oferir a la població, independentment si tenen o no grans jardins o horts i sobretot deixar
oberta la possibilitat en funció de la demanda de la població. Es crea un petit debat sobre
compostatge i recollida de fracció vegetal. 

També es comenta que des de les escoles, amb les noves licitacions, és d’obligat compliment,
segons  normativa  catalana,  que  les  empreses  que  gestionin  menjadors  escolars  hagin  de
preveure la prevenció de pèrdues i malbaratament alimentari. 

Es concreta que caldria decidir, com a mínim, alguna acció per desenvolupar-la al 2023 i en
funció dels resultats finals i del pressupost fins a dues accions. 

Es declara que de preferència, es farà:

Campanya de foment de la recollida de voluminosos. 
- Redacció, disseny i impressió de material informatiu 
- Impressió de cartells metàl·lics 

Preu aproximat:1.600 € pel treball de redacció 12 cartells informatius 600 €2.200
€

Es passa a la següent comissió: 

2. AIGUA I MEDI NATURAL

S’inicia la comissió parlant  i comentant l’opció més votada. 

1. Senyalització (cartells  sobre camins,  flora i  fauna)  i  tancament de fusta en zones
properes  al  riu  com el  Pla  de  Reguant  o  la  Riera  d’Hortons .  Poden incloure,  per
exemple:
- Tancaments de fusta
- Cartells metàl·lics per difondre continguts

Els punts proposats no són limitants, només són exemple, de treballs que pot incloure l’acció. 

Es comenta que ja existeixen indicacions en camins del riu i al Pla de Reguant ja es van fer
cartells des del consell de medi ambient, per contra a la Riera d’Hortons no. 

Es comenta que al Pla de Reguant encara hi ha la bòfia i es preveu que durant uns mesos no
s’obri el pas, ja que l’ICGC està fent estudis geològics allà i a la zona de la depuradora per veure
si es preveu que els moviments siguin constants o per contra sigui alguna cosa més puntual. 



Es comenta que l’ajuntament té contractat NaturaLocal, un projecte que promociona circuits a
diferents ciutats catalanes. Actualment a Súria només hi ha un recorregut, que és centrat en el
riu i proposa una alternativa al seu pas per la bòfia del Pla de Reguant. Sorgeix la necessitat de
fer-ne més promoció a nivell d’ajuntament. S’acorda que caldria enviar-ho a associacions que
puguin estar interessades en difondre els continguts de caire natural com poden ser el centre
excursionista, el consell de la gent gran, les associacions de veïns, les escoles,... ja que així
quan sorgís la necessitat de promocionar rutes o fer alguna caminada es puguin tenir opcions. 

Des de l’ajuntament es proposa incloure un recorregut de les Guixeres. Es comenta que el
centre excursionista ha fet molta feina de senyalització de camins i que per tant, són els més
implicats en el tema i caldria fer-ne divulgació, ja que és feina ja feta. 

Es comenta que fa uns anys existien uns 15 o 20 llibrets amb recorreguts i camins de Súria,
potser  caldria  fer  la  reedició  dels  mateixos.  S’acaba  creant  un  debat  que conclou  amb la
proposta d’actualitzar les rutes i  camins amb concordança del  centre excursionista,  per  si,
eventualment,  hi  ha  modificacions  en  les  rutes  i  aquestes  puguin  ser  incorporades  a
NaturaLocal. 

També hi  ha  altres  rutes,  com  les  de  l’Albert  Fàbrega,  de  rutes  geològiques  i  les  unitats
didàctiques associades. 

Des de la comissió es comenta que els camins més pròxims a les Comes, sovint, quan hi ha
algun tipus de campionat o competició els camins queden destrossats, pels vehicles que hi
passen i aixequen molta pols. Des de l’ajuntament es comenta que als corriols la circulació no
és permesa. La resta d’activitats que es fan, estan regularitzades per la normativa de regulació
de l’accés motoritzat al medi ambient i altres normatives pertinents i que passen els permisos
corresponents que l’ajuntament  i  el  Departament d’Acció  climàtica,  Alimentació i  Agenda
Rural de la Generalitat de Catalunya gestionen. 

Es concreta que caldria decidir, com a mínim, alguna acció per desenvolupar-la al 2023 i en
funció dels resultats finals i del pressupost fins a dues accions. 

Es declara que de preferència, es farà:

Reedició dels recorreguts marcats als llibres del centre excursionista amb aplicació
mòbil. 
- Redacció, actualització i treball de camps
- Pertinença, actualització web i seguiment d’itineraris

Preu aproximat: 350 € per recorregut / 7 RUTES 2.450 €

S’acorda que el nombre de rutes vindrà determinat pel pressupost i mantenint contacte amb
el centre excursionista per decidir quines són prioritàries i quin seria el nombre ideal. 

Finalment es comenta que a la creu del Roselló cal més manteniment a la zona de pícnic,  ja
que la zona està plena d’herbes i caldria un buidatge més sovint de les papereres. 

Es passa a la següent comissió: 



3. ENERGIA

S’inicia la comissió parlant  i a continuació s’expliquen i es porten a debat les més votades.

1. Interruptors intel·ligents o detectors de moviment al pavelló i/o altres equipaments
municipals. 

2. Enllumenat amb detecció de moviments.

Es tracta de propostes molt genèriques i es podrien desenvolupar probes pilots i/o estudis, ja
que el pressupost del consell municipal  és més limitat. 

Des de l’ajuntament es comenta que, sobretot al pavelló, però també a altres equipaments,
sovint  queden  els  interruptors  oberts  i  conseqüentment  les  llums  enceses  tota  la  nit.
Comenten  que  caldria  automatitzar  l’horari  i  que  a  partir  d’una  hora  de  la  nit  les  llums
deixessin de funcionar. És a dir, caldria fer una instal·lació de dispositius d'aturada automàtica
de l'enllumenat dels equipaments(detectors de presència, polsadors, cèl·lules fotoelèctriques,
rellotge,...)

Es parla també de la possibilitat al pavelló, de disposar de personal propi subaltern. Es debat
sobre si la detecció de moviments, està pensada més aviat per zones més perifèriques o zones
d’aparcament.  Des  de  l’ajuntament  comenten  que  tècnicament  les  llums  es  troben
connectades i que alguns trams són molt amplis, dificulten la zonificació el rams més petits per
poder disposar de detecció de moviments i/o encesa i apagada automàtica en certes hores
nocturnes. 

Es  pregunta  si  hi  ha  alguna  zona  al  poble  que  disposi  de  detector  de  moviments,  i
efectivament, al barri de Sta. Maria hi ha un carrer que disposa de detecció de moviment, ja
que el veïnat es queixaven de massa lluminària. 

Hi ha pobles que apaguen totes les llums en una certa hora de la nit, i únicament s’encenen
quan hi ha detecció de moviment. Aquesta solució no és la millor ja que fins i tot resulta de
sensació d’inseguretat a les persones veïnes ja que queda tot a les fosques.  Es descarta, doncs
i, en tot cas només es veuria adient a les zones d’aparcament. 

Al Solell del barber, si que veurien bé posar-hi dos fanals solars: a la zona pròxima a l’àrea de
caravanes.  També es parla de que posar interruptors intel·ligents o detecció de moviments als
equipaments, per exemple a l’ajuntament, n’hi ha actualment al lavabo del primer pis. Hi ha el
focus principal que si  que disposa d’horari automàtica. A l’escola d’adults també es podria
considerar. 

Comenten  que  a  l’escola  Salipota  arran  del  projecte  50/50  han  detectat  que  hi  ha  una
descompensació de temperatures i a les aules que tenen sol són càlides i per contra cal posar
la calefacció forta, que funciona de manera central, per tal de poder escalfar correctament les
aules  més  fredes.  Comenten  que  es  podria  posar  termòstats  als  radiadors  o  bé  vàlvules
termostàtiques. A més a més, es comenta que a l’escola d’adults es van posar reguladors a
cadascun  dels  radiadors  i  aquets  es  poden controlar  a  través  d’una  aplicació  que  permet
encendre i apagar remotament qualsevol radiador. 



Es concreta que caldria decidir, com a mínim, alguna acció per desenvolupar-la al 2023 i en
funció dels resultats finals i del pressupost fins a dues accions. 

Es declara que de preferència, es farà:

Instal·lació  de dispositius d’aturada automàtica de l’enllumenat al pavelló. 
- Rellotge
- Cèl·lules fotoelèctriques 

Preu aproximat: instal·lació i rellotge 1.100 €

Fanals solar per zones perifèriques i/o aparcament. 

- panell fotovoltaic
- bateries d’alta capacitat
- lluminària LED
- treballs de cimentació

Preu aproximat: instal·lació, posta en marxa i materials     2.300 € 

Des de l’ajuntament es comenta que durant el transcurs de la setmana de l’energia sostenible
es van entregar uns premis consistents en uns kits energètics per les persones participants. En
van sobrar alguns, i es demana a les persones participants de les comissions de medi ambient
si  tenen  alguna  suggeriment  per  desenvolupar  unes  noves  jornades  de  cara  al  febrer,
aprofitant el dia mundial de l’energia, per acabar de repartir el material. Quan es va fer les
xerrades de transició energètica i factura elèctrica els passats dies 10 i 11 d’octubre de 2022, el
casal de la dona van demanar que es tornés  a fer.  

S’acorda que s’enviï  als centres escolars un kit  (consistent en bombeta led, regleta,  ribets,
temporitzador) i amb la resta intentar fer un concurs o una jornada participativa. 

Es passa a la següent comissió: 

4. ESCOLES VERDES

S’inicia la comissió dient que aquesta comissió té un caràcter transversal que engloba totes les
temàtiques  de  medi  ambient  i  que  el  funcionament  és  lleugerament  diferent  a  les  altres
comissions. 

Es parlar que ja s’ha concretat quines necessitats es tenen, però encara sense establir quins
són els materials que necessitaran per desenvolupar les sessions de ràdio i podcasts que faran
vers Climàtics. 

Caldria decidir, concretament, quin material es necessita i proposar-ho a la regidoria de medi
ambient. 

Si que es va acordar que durant el transcurs del primer trimestre s’oferirà un taller conjunt per
l’equip de professorat de les 3 escoles per entendre l’energia solar. 

Es declara que de preferència, es farà:

Taller d’energia pel claustre de mestres.



Material per desenvolupar gravació de ràdio i podcasts . 
- Mescladors DJ
- Micròfons
- Altaveus
- Tablet

Preu aproximat: material i taller d’energia (a falta de concretar) 2.200 €

Les 3 escoles verdes estan preparant enguany un treball vers els barris de Súria i demanen que 
es doni suport en l’edició de cartells i/o panells informatius. 

S’acorda que s’enviarà l’acta a les persones participants i es penjarà a l’apartat de consell de 
medi ambient de la web de l’ajuntament: https://www.suria.cat/conselldemediambient. 

I sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió a les  19:50 h del dia més amunt esmentat.

https://www.suria.cat/conselldemediambient

